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Nr. 12 december 2024, årg. 122 

 

Hej Svende. Hermed ønskes alle en rigtig glædelig jul, og et godt nytår. 

Vi ser frem til at afholde et forrygende Pinsestævne for jer i 2025. 

Det kan I godt glæde jer til.  

Hilsen Naverne Aalborg 
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Fødselsdage: 

03,12,2024 Steen Brydum (Los Angeles) 

85 år 1351 Pelham 68-F, Seal Beach 

 CA 90740-4047, USA 

04,12,2024 Erling Lindgren (København) 

90 år Elbagade 35, 2. tv. 

NV 2300 København S 

08,12,2024 Finn C. Pedersen (Næstved) 

80 år Morbærvænget 13, Fensmark 

 4684 Holmegaard 

12,12,2024 Inge Smith Henriksen (Frederikssund) 

70 år Højstedgårdsvej 4, Slaglunde 

                      3660 Stenløse 

30,12,2024 Arne Ploug Jørgensen (Odense) 

50 år Kirkevej 15, Nr. Højrup 

                      5450 Otterup 

31,12,2024 Flemming Holm Larsen (Nysted) 

70 år Rosenhaven 15 

                      4880 Nysted  

Jubilæer: 

03,12,2024 CUK Naverne v/ Per Hemmingsen 

125 år Eskimovej 26 

 7100 Vejle 

03,12,2024 CUK Naverne Herning (Herning) 

60 år Pt. Vestparken 28, Lind 

 7400 Herning 

 

Sidste rejse: 

Oktober 2024 Per Gjerløv Hillerød 

 

Formandens spalte: 

Julen er på vej. 

Ønsker om at give og modtage. 

Jeg er sikker på, at alle CUKer blevet informeret af 

lokal formænd, har læst skriv i Svenden og/eller talt 

med hverandre om den situation, som HB har ar-

bejdet med de sidste par måneder. 

På vegne af HB siger vi tak til Ålborg at stille 

spørgsmål. 

Det har givet anledning til selvransagelse i forhold 

til arbejdsmetoder i HB. 

Henvendelsen gav anledningen til, at medlemmer 

af HB skulle arbejde anderledes og tænke ud af 

boksen. 

Vi har afholdt 2 møder med målet: hvordan sikrer 

vi gennemskuelighed ang Den Farende Svend og 

Hovedkasse relateret økonomisk aktivitet. 

Begge suppleanter har modtaget decideret invita-

tion til deltagelse i begge møder, og været 100% 

med i informations e-mail. 

Behov for  at se fra flere vinkler  og have flere med 

på ideer har været kongstanken. 

Første møde blev regnskabet splittet ad og debatte-

ret . 

Hjemmearbejde hver i sær og udtænke og med-

bringe plan og ideer  til møde 2. 

Her samskrevet, debatteret, korrigeret og endelig 

udformet. 

Som beskrevet i det skriv, som blev sendt til alle 

lokalformænd, er vi nået til en plan. 

Det vigtigste har været at gøre den fremtidssikret. 

Nuværende HB vil jo skulle stå på mål for både nu-

værende og tidligere tiders beslutninger og kotu-

mer i HB, både nu og tidligere. 

Det er vi som samlet HB både opmærksomme og 

beredt på. 

Vores bilagskontrolfunktion bygger på tillid, byg-

ger på gennemskuelighed, og om regnskabet afvi-

ger fra tidligere kendte regnskaber. 

Jeg har forespurgt, om der i tidligere tider har været 

afholdt særlig kritisk gennemgang af regnskaber og 

bogføring. Der har svaret været negativt. 

Jeg selv været billagskontrollant. Og forholdt mig 

til det forelagte og opstillingsformen. 

Der er ingen negativ holdning eller kritik til billags-

kontrollanters arbejde, hverken nu eller tidligere. 

Der er kommet opklarende spørgsmål fra lokalfor-

eninger  angående det udsendte. 

Rejs endelig spørgsmål til HB,  ifald der er forstå-

elsesspørgsmål. Hellere tidligt end lige før. 

HB ser frem til at møde formænd og høre den be-

slutning/det mandat, som lokalforeninger har valgt 

på møde. 

Selvransagelse i HB, er selvklart, at der ikke må 

opstå misforståelser om, hvem der gør hvad. 

Eksemplet taler tydeligt sprog. 
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Efter Delegeretmøde i Århus havde HB et uformelt 

møde. Fejl 1. 

Intet referat. Fejl 2. 

Ingen intern HB skriftlig beskrivelse om, hvem 

som gør hvad i forhold til de pålagte opgaver fra 

Delerede. Fejl 3. 

Konsensus i HB : Vi i det nuværende HB har givet 

håndslag, at vi enten mødes dagen efter, eller afhol-

der et HB møde fysisk eller internet inden for kort 

tid. 

Fx 2 uger, tidshorisont er ikke fastsat. 

Delegeretmødets beslutning angående tillægsarkiv, 

som IKKE var skriftligt financieret, blev accepteret 

af HB uden kommentar . Fejl 4. 

Jeg er meget fortrøstningsfuld angående den plan 

HB har arbejdet sig frem til. 

I planen er Navervenner/Naverettes ikke indtænkt, 

alene af den grund, status som sådan ikke beskrevet 

i CUK paragraffer. 

Fremtidssikring af HB : 

Stillingen som arkivar er ledig. Elo har annonceret 

sin slut dato. 

Assisterende redaktør er ledig. 

Meld gerne ind. 

Samlet HB ønsker alle en fantastisk Jul, med både 

gaver, sang og bæger klang. 

Kno 

Per 

 

 

Foreningsmeddelelser: 

 

 

Calgary: 

 

 

Frederikssund: 

Den 31-10-24 fyldte vores trofaste og musikalske 

medlem Anita Bondy 80 år. Anita stiller altid op 

med godt humør, og sammen med Glarmesterens 

Svende har Anita underholdt ved arrangementer i 

hulen, og her som andre steder ladet sin høje hat gå 

rundt for et bidrag. Anita er aktiv i flere spille-

mandsgrupper og er tillige meget aktiv i 

ældresagen i Herlev hvor hun bor. Anita optræder 

ofte med sang og spillemandsmusik i forbindelse 

med Herlev Festuge. 

I anledning af den runde dag var fire navere mødt 

op på Anitas hjemmeadresse i Herlev, med skjold 

og guirlander kl. 9.00, for at overraske hende. Anita 

blev meget rørt, og det var så vellykket at der blev 

budt på kaffe. 

Vores gode naver Kim, benyttede lejligheden til at 

give Anita en velfortjent krammer.  

Den 01-11 var der syv navere og navervenner mødt 

op til hulemøde. Selv om det var første november 

kan man da godt fejre oktoberfest. Kim serverede 

stegeben samt godt med øl i krus. En vellykket af-

ten, med sang og bægerklang. 
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Klokken dansede også lystigt, så det blev sent før 

hulen lukkede. Det var Kaj og Birger der motione-

rede klokken. Vi siger alle tak for skænken. 

Hulens julefrokost og årsafslutning finder sted 

lørdag den 7. december kl. 13.00 

SIDSTE TILMELDNING ER DEN 02-12-24 PÅ 

TLF 20344576 TIL POULERIK. 

I december siger vi tillykke med fødselsdagen til: 

Klaus Hellesøe den 5/12 

Inge Hendriksen. 12/12 

Referent Svend Hørup 

 

 

 

Hillerød: 

Fredag den 12. oktober havde vi vores månedlige 

huleaften der var 6 fremmøde svende, vi havde en 

rigtig god aften med hulemadder og nogle gode hi-

storier, Mogens slog på klokken han og Margit fej-

rede deres fødselsdage sammen, tak for det, vi af-

lyste vores messe lørdag den 26. oktober, det var 

dagen efter Per Gjerløvs begravelse så vi blev enige 

om at ligge stille den dag.  

Husk at vi har julefrokost søndag den 24. november 

og slutter af med pakkefest fredag den 13. decem-

ber. 

Med kno Arne 

 

 

 

Holbæk: 
Vi var samlet 12 personer til denne aften i hulen. 

Det var Jørgen & Ellen der have hulevagten. Og vi 

takker dem, for en rigtig dejlig mad. 

Formanden bød velkommen, og han berettede om 

den økonomiske situation i CUK-Hovedkassen. 

Derfor har Hovedbestyrelsen sendt brev til 

foreningerne om hjælp til at rede økonomien for 

2024. Der vil komme ydeliger information om 

dette, efter der har været et formandsmøde den 

8.december 2024 i Vejle. 

Lige pludselig lød klokkens bløde lyd i lokalet. Det 

var Bjarne Madsen og Kurt Rasmussen som syntes, 

at vi sad og tørstede og ville fejre ders fødselsdage 

med os. 

Vi takker for skænken. 

Efter et par hyggelige timer var det på tide at bryde 

op og komme hjem. 

*** Næste hulemøde er fredag den 15.november 

2024 kl.20:00 hvor det er Bjarne Madsen som har 

hulevagten.*** 

Husk tilmelding til Ole Puggaard senest den 

10.november 2024. Tlf. 23 10 88 42 

Mail: o.puggaard@hotmail.com 

Holbæk Naverforening ønsker tillykke til 

NV. Kirsten Rasmussen (Kisser) 05.november 

2024 

Med kno Sekretæren.  

 

 

 

Los Angeles: 

 

 

 

Nysted: 

Hulemøde den. 7. november 2024. Ved hulemødet 

var der 6 svende mødt til en hyggelig aften. Be-

handlet på mødet var forespørgsel fra HB om mu-

lighed for at bladet Den Farende Svend økonomisk 

kunne fortsætte med nuværende aftale. De frem-

mødte svende gav udtryk for at vi tilslutter os den 

digitale løsning med at få tilsendt en PDF. fil med 

DFS som vil koste 15 kr. pr. abonnement pr. måned. 

Julefrokosten blev planlagt til torsdag den. 5. de-

cember kl. 18:00 svendene møder allerede kl. 17:00 

hvor Hulemødet og forberedelser begyndes. Preben 

Hasselstrøm stod for aftenens kulinariske ret som 

mailto:o.puggaard@hotmail.com
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var en velsmagende Karrykål ret. Minderne blev 

sunget ved mødets afslutning.  

Med kno Oldermanden 

 

 

 

Næstved: 
Til hulemødet d. 01.11 bød Finn velkommen til 8 

personer. 

Vi drøftede vores åbent hus arrangement, som vi 

satser på bliver i februar. Vi tør ikke melde dato ud, 

da der er et par småting, som endnu ikke er på 

plads. Men vi håber på, at der er mange af jer, der 

har lyst til at kigge forbi. Mere herom i næste num-

mer af DFS.  

Vi ser også frem til vores julefrokost d. 30.11. Det 

plejer at være meget hyggeligt. 

December måned nærmer sig med raske skridt. Vi 

vil derfor ønske alle i ind-og udland en rigtig glæ-

delig jul samt et godt nytår. 

Hilsen Marianne   

 

 

 

Randers: 
Vi var 10 medlemmer til hulemøde den 1/11, og vi 

lagde ud med nr. 28 og lidt til maven.  

Derefter var der store emner på programmet, da vi 

skulle tale om HB’s skrivelse omkring abonnement 

på Svenden på print eller mail.  

Alle på mødet gav besked om, hvilken løsning de 

foretrak, og vi har skrevet til de sidste, så vi kan 

give besked til HB senest 30/11. 

På næste hulemøde, den 6/12, beslutter vi, hvordan 

vores lokale kontingent skal se ud i 2025. 

Vi holder også et lille møde om sagen til julefroko-

sten – KB foreslår, vi gør det, FØR vi spiser… 

Søndag den 10/11 gør vi Hulen fint ren og pynter 

op til julefrokosten. Så må vi se, om vi får besøg fra 

vort naboland i syd igen i år       

Randers naverforening fylder 80 år den 17/6 2025. 

Vi fejrer det stille og roligt for os selv søndag den 

15/6. Hans foreslår, at vi nedsætter et stående ud-

valg til planlægning af dagen… 

Bitten har været i gemmerne og har fundet gamle 

plakater og avisudklip om foreningen. Der er også 

en hygsom beretning fra et besøg i den gamle hule 

på Udbyhøjvej. Henning passer godt på det hele 

fremover.  

Hun har også fundet gamle sange, der ikke står i 

sangbogen. Vi afprøver nogle af dem til vores sang-

aften i april. 

Efter alle disse alvorligheder kunne vi slukke ly-

sene og gå over til hyggesnakken. 

Vi holder julefrokost lørdag den 23/11 kl. 13. Gratis 

for medlemmer. Husk gave til ca. 25 kr. 

Søndag den 24/11 spiser vi rester kl. 11. 

Der er hulemøde fredag den 6/12. Hans laver mad. 

Der er hulesøndag den 15/12. 

Der er nytårs tamtam den 31/12 kl. 10-12. 

Med kno, Helle 

 

 

 

Samsø: 

Hulemøde 3/11. 

5 fremmødte til no-

vember hulemøde. 

Der blev talt om ø-

konomi vedrørende 

vores blad DfS. 

En af vores med-

lemmer ville  på-

tage sig ansva-

ret,  at trykke Sven-

den til vores for-

ening. 

Annette fyldte 65 år. Stort tillykke fra os. 

Vores formand H.P. har 30-års jubilæum i CUK. 

Stort tillykke fra os. 

Julefrokost 15.dec. 

Kno i bordet fra Åse. 

 

 

 

Silkeborg: 
Silkeborg nyt. 

Vi havde månedsmøde D. 27-10-2024 med delta-

gelse af 9 naver  

Vi startede med at synge sang Nr.2 når samlet er 

vor naver flok. 
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Der var intet på programmet, men det blev en hyg-

gelig og dejlig dag med gode 

samtaler trods omstændigheder i hulen. 

Vinder af solgte øl kort:  

For Sep. Blev Britta og Hartmut og  

For okt. Blev 2x Chr. Stort tillykke til alle. 

Lidt omkring hulen og fraflytning har vi haft møde 

med kommunen, og det var positivt. 

Vi skal indtil videre ikke betale for fraflytning, da 

vi jo har boet der i 45 år 

Vi skal have endelig fraflytning d. 02-12-2024 så 

ser vi hvad de har fundet frem til den tid. 

Ellers godt møde. 

Husk at vi fra 01-12-2024 flytter ned til Skubbi fra 

kl. 10-12 hvor vi fremover vil holde vores hulemø-

der. 

Alle skulle have fået mail om vores nyheder. 

Det var fra nu. 

Kno 

Christian. 

 

 

 

Sønderborg: 

Fredag den 01-11 Var der 5 fremmødt til Hulemø-

det, hvor vi begyndte mødet med sang nr. 25 Med 

en bluse på min frakke. Formanden undskyldte 

over for de fremmødte, at jeg ikke havde været til 

stede i næsten ½ år. Det var på grund af uheld i 

april, hvor venstre overarm brækkede 2 steder. Som 

om det ikke var nok, pådrog jeg mig en alvorlig 

Horn og Regnbuehindebetændelse, som Øjenafd. I 

Skejby kæmpede med i 4 måneder, samt kørsels-

forbud i næsten 3 måneder. Det var rart, endelig at 

kunne deltage i møder og aktiviteter i Sønderborg 

igen. 

Christian berettede lidt om, hvad der var foregået 

på HB-mødet i Vejle. Det var ikke den bedste infor-

mation ang. DfS, og den økonomiske situation som 

han kunne oplyse os om. Der er udsendt en skri-

velse fra HB hvori der anmodes om, at medlem-

merne i foreningerne skal tage stilling til, om DfS 

skal sendes digitalt til dem der har e-mail, eller de 

som ikke er på internettet, vil fortsat have den i 

trykt format. Dette emne blev drøftet blandt de til-

stedeværende, og for at de fraværende kan beslutte 

sig til, hvilken udgave de ønsker, vil der inden vo-

res Julefrokost den 16-11 blive sendt mail samt fo-

retaget telefonisk henvendelse til dem, så vi ved 

den 16-11, hvad de har besluttet.  

En hilsen fra Kyra, der blev sendt på Valsen i Au-

gust fra Sønderborg og Jens, der følger Kyra de næ-

ste par måneder. Ja vi er ” Lidt ” stolte her i CUK-

Sønderborg, idet begge Vandrende Svende er ud-

sendt under CUK, og er medlemmer i Sønderborg. 

Med kno 

Kaj- Skribent    

 

 

 

Vejle:  

Oktober hule møde.  

Indledende sang :#69, Når vi ind i Hulen træder. Vi 

var 13 deltagende. 

Ref. fra Ålegildet: Stor succes, ålene var virkelige 

gode.  

Reklame for Gule ærter 16. november, tilmeld hos 

Hans eller Inger inden 1. Nov. 

Formand Hans fremlægger et forslag til vedtagelse 

på vores lokale generalforsamling: hvordan man 

sletter et medlem. 

Forslag at vi støtter os op ad Hovedvægtens stk. 7 

Pause sang: #71. vi afprøvede begge melodier -det 

giver flere skåle. 

William informerer om vedligeholdelse af Hyttens 

omgivelser. Udtrykker ønske om udstyr til at ar-

bejde med kloakker. 

Udvendig belysning ved trappen: Finn og Dorthe 

køber ind. 

William opfordrer til Udflugt, så vi kan gæste Ål-

borg Naverne. Henvendelse om dette i det nye år. 

Dorthe ønsker Vejle Hulens sodavandsudvalg gjort 

større. Dette støttes af forsamlingen. 

Sang nr. 53 

Per besørger mad i November, Neller i december. 

William serverer “byg selv højt belagt smørrebrød  

Mødet genoptages efter maden!  Sjælden foreta-

gelse ! 

Hvordan kvalificerer man sig til at søge optagelse 

som Naverven i Vejle? 

Alene mødernes karakter, altså ikke altid åbne for 

offentligheden .. 
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Skal der opblødes på dette punkt ? 

Så startede hyggen.. 

#53 Jylland mellem… 

og klokken fortalte, at Finn havde fødselsdag. 

Erik berettede om den dyreste sang, han havde lært- 

på et sprogkursus i England i forrige årtusinde … 

15.000 dkr.  

“On the Road I’ll be walking”- På landevejen, der 

vil jeg vandre….. 

Det var så her Williams sangkor kaprede scenen og 

var skyld i flere omgange samt sangene #11, flere 

omgange så #17. 

Og ikke mindst Nellers valg af # 32 - den kender 

formand Hans, så han sang for. 

Referenten nedlagde på dette tidspunkt sit hverv og 

deltog i sang kultur mødet. 

Med kno, 

Reserve referent suppleanten 

Per 

 

 

 

Zürich: 

 

 

 

Aalborg: 

Hej Svende 

Ved vores hulemøde i fredags d. 1/11 var vi 15 

svende og 2 interesserede gæster, inviteret af An-

ders og Kalle. 

Vi fik talt nærmere om, hvad opgaverne er, og 

hvem der kan komme til vores julemarked. Det er 

d. 16-17 november. Men det er bag os, når I læser 

dette. 

Vi fik også indviet vores nye klokke, den fra Thu-

lenaverne. Sikken en fantastisk klang ☺  Og øllet 

smagte godt. ☺  Sammen vores fine andesteg. Tak 

til Kurt Kok. 

Næste hulemøde: fredag d.6/12 2024.   

Der er planlagt billeder og fortælling om turen til 

Færøerne, til 50-års jubilæum for deres hule. Det 

glæder vi os til. 

Lørdagsåbent er den 3. lørdag i måneden. Altså d. 

14. december. 

I januar har vi hulemøde fredag d. 3. 

Husk også vores 106 års ”fødselsdag” 

Det fejrer vi efter lørdagsåbent d. 18. januar. Ind-

bydelse følger. 

Husk også at sende evt. forslag til generalforsam-

ling, som er d. 6. februar. 

Sendes til formanden. 

Det virker godt med vores nye tilmeldingssystem. 

Tak for det. 

Glædelig jul til alle svende.  

 Med KNO  

 Formand Preben 

 

 

 

Århus: 

Formandens velkomst til hulemødet den 11. okto-

ber blev lidt forsinket, da Søren havde besluttet sig 

for at afrime vores køleskab med en varmepistol, 

da fryseren var rimet helt til. Tak for det. Nu er der 

da plads til et par flasker i fryseren igen. Sidste hu-

lemøde havde vi besøg af Claus, der fortalte om 

hans tur med den transsibiriske jernbane. Et spæn-

dende foredrag.Ole skulle hilse fra Holger Tjerrilds 

enke og sige tak for deltagelse til hans bisættelse. 

Næste møde er der bowling, vi må håbe der er nok 

tilslutning.  

Otto spurgte om evaluering vedr. pinsestævne. Det 

har vist givet et ret stort overskud, og der vil blive 

afholdt en fest i januar.  Næste hulevagt tager Ole 

B. Hansen sig af.Den 25. oktober var det tid til 
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bowling, og der var nok der havde tilmeldt sig til to 

baner. Der var bare et problem, da de mødte op i 

bowlinghallen. Banerne var bestilt til om lørdagen. 

Så var der ikke andet at gøre, end at til i hulen og 

hygge sig.Allerede fredagen efter var der hulemøde 

igen, hvor der blev hygget igen. Lørdag den 9. no-

vember stiftelsesfest. Der 12 pers. der havde til-

meldt. Vi blev kun 11, da Solvejg havde taget glæ-

den på forskud, og mødt op om fredagen og kunne 

ikke forstå at hun var den eneste der var mødt. Hun 

kunne desværre ikke om lørdagen. Denne aften var 

Per mødt op, det var længe siden han har været i 

hulen sidst. Det var også rart at se Rasmus og hans 

kæreste.Inden festen startede, orienterede Malte os 

lidt mere om hans samtale med HB-formanden, og 

gav en dybere forklaring om den mail der var sendt 

til foreningerne vedr. abonnering af den farende 

svend. Så var det tid til at få noget godt at spise, og 

hygge os. Otto tillod sig at ringe på klokken, da han 

lige var blevet et år ældre. Lidt senere ringede Per 

med klokken. Begge blev takket med blæren. Ind i 

mellem retterne blev der sunget et par efterårs 

sange. Efter spisning var der en gang amerikansk 

lotteri. Da det var overstået, var der kun opvasken 

tilbage. En rigtig hyggelig aften. 

 Den 6. december er der julefrokost, og den 20. de-

cember er der julehulemøde.  

Med kno Chefsekretæren… 

 

 

 

Lidt af min livshistorie fra 

juli 1924 til oktober 1934 – 

som farende svend. 

….. fortsat  

Nede på havnen traf jeg et lille tunesisk indenrigs-

skib, hvor maskinmesteren havde forstuvet hånden, 

så under hans vejledning udførte jeg maskinarbej-

det, og på den måde kom jeg til Tunis, som er ho-

vedstaden i landet Tunesien. Jeg fik lidt p enge for 

mit arbejde, men dem satte jeg til ved hjælp af en 

arabisk falskspiller på kajen. Han blandede 3 kort, 

og man skulle på pege dronningen ud. Jeg syntes, 

det så let ud, og da jeg så, at en – troede jeg – poli-

timand tjente penge på det – så røg jeg på den og 

satsede efterhånden hele min kapital på nær 3 frcs, 

inden jeg opdagede svindelen. Politimanden, jeg 

henvendte mig til, var en tolder, og han tjente penge 

på at lokke os europæere, så jeg gik amok og ville 

slås for at få ret. Tuneseren stak i løb, og efter og 

ramte ham med en sten – han gav op, og jeg fik det 

halve tilbage mod at jeg spillede hos ham, når andre 

europæere så på det. 

Jeg fandt ud af, at jeg kunne have fået arbejde som 

rotationstrykker i Tunis på det største dagblad, hvor 

en tysk montør kunne have lært mig op. Men det 

blev forpurret, fordi jeg var taget sydpå – men 

skæbnen var mig gunstig. Jeg traf en jødisk typo-

graf, han skaffede mig et job på byens største tryk-

keri. Chefen var medlem af Deputerkammeret, så 

der var arbejde nok. Her lærte jeg at sætte arabisk 

– det er svært; thi man sætter vitterligt fra højre 

mod venstre. Jeg fik logi i et herberg for jøder. Det 

kostede kun 10 centimes pr. nat, vi sov 6 i samme 

rum. Vort tøj lagde vi på en stol ved siden af sengen, 

ingen morgenkaffe eller noget, men jeg blev ven 

med husets søn, så på den måde kunne jeg komme 

ind kl. 10-11 om aftenen – det havde også den store 

fordel, at jeg kunne spise i et jødisk køkken for en-

lige og fattige. Det var gratis under store jødiske 

fester såsom nytår og lignende. Jeg fik løn hver fre-

dag, men måtte have forskud om mandagen, for tør-

sten var stor om lørdagen, hvor jøderne holdt sab-

bat, og jeg om søndagen. Jeg blev i trykkeriet i over 

1½ år, så kunne jeg sproget som en indfødt. 

Man hængte sit tøj op ad væggen, og hvis kolle-

gerne opdagede, at der løb væggelus på det, blev de 

tossede. En af trykkerne puttede en dag en mus i 

lommen på mit tøj. Jeg opdagede det ved middags-

tid, og fanden tog i ham, for jeg ville kvæle ham. 

Enden på historien blev, at jeg hver fredag gik til 

konsulen og gav ham 15 francs til opsparing til køb 

af nyt tøj komplet for at komme af med væggelu-

sene. Hver aften, inden jeg gik i seng, måtte jeg 

brænde alle lusene under sengens bærekanter med 

et lys – det var nødvendigt. En skønne dag kunne 

jeg købe nyt tøj komplet, og solgte hele mit valsetøj 

på loppetorvet dernede. Så fik jeg en fin sætterplads 

hos en anden bogtrykker. Han reklamerede med, at 
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vi kunne sætte på tysk, engelsk og skandinavisk. 

Jeg blev 1ste sætter hos ham i over et år, og en 

skønne dag blev jeg af en araber fra Sfax tilbud en 

stilling som agent for hans skibsprovianteringshan-

del. 

 
Jeg har glemt at fortælle en oplevelse jeg havde i 

det første år: Jeg gik på værtshus og traf der 2 offi-

cerer fra fremmedlegionen. Vi fik en del at drikke, 

og pludselig blev de nærgående over for mig, og 

jeg stak af – hjem på herberget. Næste uge traf jeg 

dem igen, og da beskyldte jeg dem for at være ho-

moseksuelle, og så gik jeg. Den følgende uge var 

de der igen, og medens jeg diskuterede med den 

ene, gik den anden efter politiet, og selvfølgelig 

blev jeg arresteret. Den nat lærte jeg at flække en 

tændstik i fire dele, men skulle spare på ild til ciga-

retterne; næst morgen måtte jeg lide tort at blive 

sammenbundet med 17-18 arabere også ført gen-

nem soukerne op til tribunalet. Jeg tilbød at betale 

sporvogn for alle, men der var ingen pardon. Til alt 

held så en af mine kolleger mig komme travende til 

tribunal. Så gik rygtet løs til mit værksted, og de 

sagde god for mig, ligesom også bogtrykkeren Ej-

nar Levison gjorde. Ham lærte jeg at kende som tu-

rist, og han slog sig ned i Tunis. Han mestrede spro-

get og meget mere, så jeg kom ud, efter at politiet 

erkendte, at de 2 officerers papirer ikke var helt før-

ste klasses – ja det var en oplevelse at komme fri, 

og bøtten vendte sig, altså jeg passede mere på. 

Den anden marts 1929 (nøjagtig årsdagen efter min 

ankomst til Tunis) døde chefen – og det var mær-

keligt, at hele hans personale inclusive jeg skulle 

ud og stå ved hans lig – han lå påklædt i sin seng, 

og to grædekoner sad og græd mod betaling. Han 

var en kendt mand og blev bisat fra Katedralen, 

hvor vi selvfølgelig også skulle med. Alt dette skete 

i arbejdstiden, så jeg så alt sammen fra den side.  

Nåh, jeg kom jo på alle de danske skivb, der anløb 

havnen, og på den måde fik en hovmester sat en 

forbindelse i gang mellem mig og en araber fra 

Sfax, som havde en god skibsprovianteringshandel. 

Han kom til Tunis og overtalte mig til at rejse sydpå 

til Sfax igen som hans agent. Jeg tog jobbet og lærte 

skibshandlen med alle de skandinaviske skibe, og 

det gik godt – jeg tjente godt og brugte også mange 

penge. Jeg kunne komme ind i Mohammeds private 

hjem med kaptajner, når Mohammed var i byen på 

kontoret – ellers var det umuligt at se en utilsløret 

araberkvinde. 

 

Jeg blev varmt forelsket i en konditorpige, der ek-

spederede i sin fars forretning – jeg mødte hende på 

byens søndageftermiddagsbal, og hun fik efter Lan-

cier’en et glas champagne – det var kotume den-

gang – men oh ved, familien passede på hende. En 

skønne dag sagde hendes fader til mig, at his jeg 

mente noget med det, så ville jeg få 20.000 frcs. i  

medgift. Jeg lurede lidt, men pigen ville kun have 

mig, hvis jeg holdt op som agent for skibene 
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Imidlertid døde min mor i 1930 – Jeg fik telegram 

en søndag i maj. Jeg havde det held at have tjent 

godt på et finsk skiv, og skipperen ville låne mig 

penge til at rejse hjem for. Jeg kunne betale det af 

til Schierbæks Skibsprovianteringshandel i Amali-

egade i København – men det blev anderledes. 

Jeg tog det eneste tog til Tunis kl. 5 eftermiddag, og 

6 timer senere lånte jeg 2.000 kr. af bogtrykker Le-

vison. Mandag morgen fløj jeg fra Marsala lufthavn 

med vandflyver til Marighan, Marseille. Jeg husker 

så tydeligt, at da flyveren gik ned i Acacio på Kor-

sika for at få fyldt brændstof på, rejste jeg mig op i 

flyveren, der kun havde plads til 8 passagerer, og 

sagde – nu dør jeg, og det er jo også lige meget,  

min mor var også død. Vi havde en times ophold i 

Acacio og fik en frokostpakke udleveret til resten 

af turen. Vi sad i kurvestole og var ikke fastspændt. 

Vi kunne se ud af mindre vinduer som koøjer – det 

var alt, og da vi skulle ud foregik det gennem næ-

separtiet forbi navigatøren.  

Jeg kom i land; stadigvæk uden pas, men ed mit 

danske telegram om min moders død. Jeg tog der-

efter nattoget til paris, hvor jeg omgående gik til 

konsulatet og fik nyt pas. De skaffede mig flyvefor-

bindelse fra travemynde med flyveren fra Prag til 

Kastrup. Den skulle nemlig mellemlande i Trave-

münde, så jeg kom afsted fra Paris efter at have te-

legraferet til mine brødre, at jeg ankom til Kastrup 

torsdag kl. 1 og ville være med til begravelsen. Jeg 

kom til Hamburg – Lübeck og tog så en bil til Tra-

vemünde. Det var en flot vandflyver med Læderlæ-

nestole – men skulle stadig ombord igennem pro-

pelhovedet. Ankommet til Kastrup stod en barn-

domskammerat, Charly, og ventede med en taxa, og 

så gik det strygende uden told, pas eller lignende 

afsted til Assistens Kirkegård. Man havde ventet 

ved min mors åbne grav, præst og familie ventede. 

Jeg fik set min mors kiste i graven, og jeg sagde 

farvel. Det viste sig, at min mor havde sat 10.000 

kr. i et konditori på Nørrebrogade, som jeg sørgede 

for blev 3-delt, således at vi hver fik et andelsbrev 

i forretningen. 

 

 

 ………… fortsættes 

 

 

Den levende landsby 

Hygum Hjemstavnsgård 

 

Aktivitetskalender 2025 
Arbejdsdage: onsdag åbent for besøg 

1.feb. – 30.nov. kl. 10.00 - 14.00. 

 

Landsbyen i arbejde 

Lørdag/søndag 14. – 15. juni 

Historisk Dyrskue 

Søndag 15. juni 

Begge dage kl. 10.00-16.00 

 

Højsæson 

1. juli - 15. aug. 

Kl. 12.00-16.00 

 

Høstdage 

Torsdag til søndag 21. - 24. august 

kl. 10.00 – 16.00 

 

Pløjedage 

Lørdag/søndag 20. – 21. september 

Kl. 10.00 – 16.00 

 

Åbent i efterårsferien uge 42 

Søndag12.okt. til søndag 19. okt. 

Kl. 11.00 – 16.00 

Onsdag den 15. okt. Kartoffeldag 

 

Ind under jul 

Lørdag 22. nov. kl. 12.00-16.00 

Søndag 23. nov. kl. 10.00-16.00 

 

Ret til ændringer forbeholdes 

 

 

Hygum Hjemstavnsgård, 

Ribevej 74, Sdr. Hygum, 6630 Rødding 

Tlf. 74845566 

www.hygumhjemstavnsgaard.dk 

hygumhj@gmail.com 
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WWW NAVERNE-CUK.DK       HO-

VEDBESTYRELSEN: 

Emner til behandling i HB, skal være for-

manden i hænde senest den 25. i måne-

den. 

Formand:  

Per Hemmingsen, Eskimovej 26, 7100 Vejle. 

E-mail:  hemmingsenpb@hotmail.com    Tlf.: 28499429 

Næstformand:   

Johnny Håkansson, Kvarngatan 24 

174 66 Sundbyberg, Sverige 

Tlf. +46(0)706167486  

Mail: navernastockholm@gmail.com 

Hovedkasserer: 

Jan Erik Johansen, Kirkevej 9, 4520 Svinninge 

Tlf.: 5943 1422 - 7178 0759 

E-mail: cuk-hovedkasserer@outlook.com 

Bank: Arbejdernes Landsbank i Danmark 

Konto 53470388708 

Arbejdernes Landsbank Fra udlandet: 

Konto DK 4353470000388708 ~ Swift: ALBADKKK 

Sekretær: 

Ole Michael Strange, Svalevænget 14, 8330 Beder. 

E-mail: olemichael@outlook.dk   Tlf: 50710800 

Henvendelse vedr. medlemslisten, sidste rejse m.v. sen-

des til: members@naverne.cuk.dk  

Redaktør: 

Hans Emborg, Højtoft 8, Grejsdalen, 7100 Vejle 

Tlf.: 27849009 E-mail: h.emborg8@gmail.com  

Mailadresse til DFS: dfs.cuk@gmail.com 

Deadline: Den 10. i måneden. 

Bladforsendelse til udland. Ved manglende levering af 

"Den farende Svend" kontakt:  Hans Emborg   

Hjælperedaktør: 
Ole Michael Strange, Svalevænget 14, 8330 Beder. 
E-mail: olemichael@outlook.dk   Tlf: 50710800 

Udstillingsvognen?  Står i Holbæk. 
Henvendelse til Naverne Holbæk Jan-Erik Johansen 
Kirkevej 9 4520 Svinninge                          
Mail: cuk-holbaek@outlook.com Tlf: 7178 0759. 

Arkiv: Henvendelse til Elo Bjerking 
Tlf.: 23810905 - E-mail: amelo@webspeed.dk 

CUK-hjemmeside: Naverne CUK 

GDPR: Se information om persondatapolitik i CUK 
Naverne på hjemmesiden.  
 

 

 
Hvis du skulle have lyst til at få dine blade 
indbundet, kan du kontakte Jens E. Peder-
sen. Det er Jens der forestår trykning af 
DFS.  
Du kontakter ham og aftaler med ham, 
hvordan. 
Jens tilbyder at indbinde 3 årgange for 
250,00 kr. inklusiv moms. Aftalen er, at du 
sender ham 3 årgange. Skulle der mangle 
et enkelt nr., vil han trykke det manglende 
blad uden beregning. Skulle hele partiet 
mangle, kan han også trykke dem mod be-
taling. 
Jens E. Pedersen 
Kildebakken 19 
8766 Nørre Snede 
Tlf. 23 46 23 44   
Mail: godthaab@energimail.dk 
 
 
  

 

Husk! 
Ingen har meldt sig som arrangør af pinse-

stævnet i 2026. 

Så hvis man går og ærgrer sig over, at man 

ikke har meldt sig til dette ærefulde hverv, 

ja så er muligheden der endnu. 

Så meddel HB at du helt har glemt at melde 

dig, ja så har du måske chancen hvis du er 

hurtig. 

 

Husk! 

Man mangler stadig en hjælperedaktør. 

Så kunne du tænke dig at prøve kræfter 

med jobbet, ja så meld dig til HB. 

Så er muligheden der stadig  

mailto:hemmingsenpb@hotmail.com
mailto:cuk-hovedkasserer@outlook.com
mailto:olemichael@outlook.dk
mailto:dfs.cuk@gmail.com
mailto:olemichael@outlook.dk
mailto:cuk-holbaek@outlook.com
mailto:amelo@webspeed.dk
mailto:godthaab@energimail.dk
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Afs: 

Hans Emborg 

Højtoft 8 

7100 Vejle 

DK 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Figur 1 

City cafe’en 
V/Kristian Wittenkamp 
Fonnesbechsgade 4 
7400 Herning 


